
 
    

15. august 2022                                   EM2022/54 

 

I henhold til § 33 i Forretningsordenen for Inatsisartut, fremsætter jeg hermed følgende 

beslutningsforslag: 

Forslag til Inatsisartutbeslutning om, at Naalakkersuisut fra og med 2023 pålægges at indføre 

kvoter på hvidhvaler for forvaltningsområderne i Ittoqqortoormiit og Tasiilaq  

(Medlem af Inatsisartut Jens NapãtôK´, Naleraq) 

 

Begrundelse: 

Det skønne til tider kolde Arktis er forunderlig stort område i Nordøstgrønland, som er et stort og 

øde egn af kloden, med meget få mennesker i hele området fra Svalbard til Grønland. I hele 

Østgrønland, jages dyr i dag kun til selvforsyning i Ittoqqortoormiit området samt ved Tasiilaq. 

Mennesker der bor og lever i området har i mange år forsynet sig selv ud fra de enorme rigdomme 

naturen har givet dem gennem mange generationer. 

På grund af restriktioner som ikke er tilpasset de store geografiske afstande samt livsbetingelser er 

det for mange i dag blevet meget svært at forsyne sig selv og sin familie. 

Restriktionerne er gået over gevind og det er blevet meget svært for borgerne i de to områder at 

forsyne sig selv. 

Der er i dag ingen kvoter på hvidhvaler langs den grønlandske østkyst, som er opdelt i 3 

kvoteområder, som er Tasiilaq, Kangerlussuaq og Ittoqqortoormiit ved tildeling af narhvaler og 

hvidhvaler, hvor hvidhvalkvoten er på 0, som derved ved denne forslag burde sættes rimelig kvoter, 

således man i Ittoqqortoormiit og Tasiilaq kan have gavn af hvidhvaler. 

Det er livsnødvendigt med kvoter for øst Grønland af hvidhvaler, således man lovligt kan fange 

hvidhvaler. 

 



 
 

Kvoterne fastsættes efter § 4 i bekendtgørelsen i Selvstyrets bekendtgørelse nr. 3 af 27. januar 2017 

om beskyttelse og fangst af hvid- og narhvaler. 

Det fremgår af stk. 1, nr. 1-4, hvilke hensyn der skal tages. Og fra Naleraq mener vi det er vigtigt at 

argumentere for at ikke alene internationale aftaler og biologisk rådgivning skal benyttes, men at 

Naalakkersuisut har pligt til at tage hensyn til den lokale fanger og høre Fangstrådets medlemmer 

og kommunerne. 

Fra Naleraq mener vi at det er meget vigtigt at høre de lokale om brugerviden og beskyttelse af 

kultur og livsformer og at der ikke er tildelt nogen kvoter på hvidhvaler langs østkysten er endnu et 

tegn på, at der ikke er taget til konkret stillingtagen til det store geografiske område og bevaring af 

fangstrationer og derved et tegn på, at man ikke har lyttet nok til brugerviden (§ 4, stk. 1, nr. 3) og 

fangstrådets medlemmer og kommunerne (§ 4, stk. 1, nr. 4). 

De lokale der kender området og har ved flere lejligheder påpeget med viden, at der til tider er 

forekomster af hvidhvaler i området samt om øgede forekomster af hvidhvaler i visse områder i øst 

Grønland. 

I løbet af sommeren blev der ved uheld fanget 9 hvidhvaler, der endnu engang beviser at der er 

hvidhvaler i området, men at fangerne har været i tvivl om de måtte fange disse, da de oplyser, at 

der i deres licens er afkrydsningsfelt, der giver mulighed for at afkrydse fangst af hvidhval eller 

narhval. 

At der gennem tiden været et argument for, at alle rapporter som har anbefalet ingen fangst af 

hvidhvaler i Østgrønland er bygget på forkert og forældede samt fejlbehæftede data og 

undersøgelser og derfor mener vi fra Naleraq at der skal gives tilstrækkelige kvoter for hvidhvaler i 

Østgrønland. 

Det smukke arktiske land med enorme rigdomme kan bringe en magisk ro og glæde, med at de 

forskellige fangstdyr kommer i forskellige årstider. 

Visse fangstdyr kommer dog ikke hvert år, og et af de havpattedyr der kommer fra det kæmpe 

havområde fra Nordøstgrønland og Svalbard er hvidhvalen. 

 



 
 

De få hvidhvaler der kommer forbi Ittoqqortoormiit og Tasiilaq som bliver fanget vil ikke true eller 

udrydde bestanden i det store havområde, derfor er det også helt uforståeligt at man ikke kan 

udnytte det rigdomme naturen kan give til at kunne forsyne sig selv med kød og mattak i 

Ittoqqortoormiit og Tasiilaq. 

Jeg mener at borgene i Østgrønland med så stort geografisk afstand, og med så få mennesker skal 

kunne ernære sig selv med fangst og forsyne sig selv med kød, som den kæmpe natur kan give. 

Lad os nu være ærlige og være forståelige for, at selv om vi giver større kvoter på hvidhvaler til 

Ittoqqortoormiit og Tasiilaq, så vil det ikke true bestanden i den enorme natur, der er i det store 

Nordøstgrønlandske hav. 

Med dette forslag håber jeg på forståelse fra partierne og vil indføre tilpassede anbefalinger, således 

Naalakkersuisut kan følge de forslag Inatsisartut medlemmer fremfører over for Nalaakkersuisut og 

Naalakkersuisut hurtigst muligt tilpasser indførelse af kvoter for fangst af hvidhvaler til 

Ittoqqortoormiit og Tasiilaq. 

Det kolde Arktis er en forunderlig, øde egn af kloden, som kun de færreste rejser til. Det er en 

skam, for her vrimler med dyreliv, og de smukke arktiske is landskab bringer en nærmest magisk ro 

med sig.  

Sne og is så langt øjet rækker, kæmpegletsjere og isbjerge, der hviler i det iskolde polarhav. I disse 

barske landskaber kan i spotte alt lige fra den berømte isbjørn til de uldne moskusokser, rensdyr og 

arktiske ræve og harer. 

Til vands er der hvalrossen med de lange stødtænder, sæler og selvfølgelig masser af pukkel- og 

vågehvaler. 

 

Forslagets økonomiske samt administrative konsekvenser for det offentlige 

Det forventes, at forslaget vil indebære økonomiske og administrative konsekvenser svarende til et 

halvt årsværk. 

 



 
 

Forslagets administrative og økonomiske konsekvenser for det private erhvervsliv 

Ingen. 

Forslagets administrative og økonomiske konsekvenser for befolkningen 

Ingen. 

 

 

 

 

 

 

 


